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KESTÄVÄ ESPOO POIKKIHALLINNOLLINEN KEHITYSOHJELMA - OHJAUSRYHMÄN 
KOKOUS 
Kokouksessa ohjausryhmä kävi keskustelua kuntaorganisaation haasteista ja mahdollisuuksista 
vihreän siirtymän toteuttamisessa. Viranhaltijaesittelyissä keskityttiin siihen, mitkä asiat ovat tärkeitä 
kaupungin hankinnoissa kestävän kehityksen ja ilmastotyön kannalta sekä mitä haasteita ja 
kehitettävää niihin liittyen on. Lisäksi kuultiin, miten Espoon vetämässä URBACT-verkostossa 
kehitetään eurooppalaisten kaupunkien strategista johtamista YK:n kestävän kehityksen tavoitteiden 
pohjalta. 

 
Aika To 9.11.2023 klo 16.00–18.30 

Paikka Kokoomus, Espoonkatu 5, 1 krs, Valtuustotalo 

Osallistujat Ohjausryhmän jäsenet:  
  
Luottamushenkilöt:  
Meri Löyttyniemi (pj), (Vihr.) 
Markku Markkula (vpj), (Kok.)  
Adwoa Brewu (KD) ok (Teams) 
Nina Siivola (RKP) paikalle klo 16.11 
Mikko Björklund (Liik.) 
Martti Hellström (SDP) (Teams, paikalle klo 17.50) 
Mervi Syväranta (PS), paikalle 16.39 
Kari Uotila (Vas.) 
Sofia Tuisku (Kesk.) (Teams) 
Iiro Nieminen (Nuva), varalla Sebastian Nilsson ok (Teams) 

 
Viranhaltijat:  
Jukka Mäkelä, kaupunginjohtaja  
Virpi Mattila, varhaiskasvatuksen johtaja  
Maria Jyrkkä, konserniohjauksen kehittämisjohtaja  
Harri Paananen, elinkeinojohtaja  
Maarit Viik-Kajander, erityissuunnittelija (Teams) 
Pihla Hynynen, hankintajohtaja 
Tapio Erma, toisen asteen koulutuksen johtaja (Teams) 
Tarja Söderman, ympäristöjohtaja (Teams) 
Liisa Ikonen, suunnittelupäällikkö, paikalle klo 16.13 
Markku Sistonen, liikuntapalvelupäällikkö (Teams, poistui klo 17.50) 
 
Pysyvät asiantuntijat ja muut kutsutut:  
Pasi Laitala, ohjelmapäällikkö  
Sanna Rönkkönen, kehittämispäällikkö 
Virpi Pakkala, viestintäpäällikkö (Teams) 
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Suvi Jäntti, erityisasiantuntija (siht.) 
Tiia Tuuri, kehittämispäällikkö 
Laura Kontiala, erityisasiantuntija 
Pasi Timo, ympäristö- ja rakennusvalvontakeskuksen johtaja 
 
 

1 Kokouksen avaus ja esityslistan hyväksyminen 

Puheenjohtaja avasi kokouksen klo 16. Hyväksyttiin kokouksen esityslista.  

2 Hyväksytään edellisen kokouksen pöytäkirja 

Hyväksyttiin pöytäkirja kokouksesta 25.9.2023. Linkki pöytäkirjaan. 

Sovittiin toiseksi pöytäkirjan tarkastajaksi Mikko Björklund. 

3 Espoo ja EU:n vihreä siirtymä - Kuntaorganisaation haasteet ja 
mahdollisuudet vihreän siirtymän toteuttamisessa (Pasi 
Laitala) 

Aalto Executive MBA (EMBA) on johtava Suomessa toteutettava liikkeenjohdon 
Executive MBA -ohjelma. Pasi Laitala esitteli EMBAn lopputyön ohjausryhmälle. 
 
Lopputyön tavoitteena oli kartoittaa EU:n vihreän siirtymän mahdollisuudet ja 
huomioon otettavat asiat Espoon kaupungille. Keskeisenä tutkittavana asiana on ollut 
Espoo-tarina ja strategiatyön toimeenpano. Kaupunkiorganisaation rakenne ja 
toimintatavat sekä mahdollistavat ja toimintaa rajaavat normit, ovat olleet tarkastelun 
keskiöissä. Strategiatyön kautta on pyritty avaamaan niitä asioita, joita Espoon tulee 
jatkossa huomioida toiminnan järjestämisessä, rakenteiden ja toimintakulttuurin 
kehittämisessä sekä tavoitteiden asettamisessa omaan työhömme, mutta myös 
kumppaneiden kanssa tehtävään työhön. 
 
Lopputyön nimi: Espoo ja EU:n vihreä siirtymä: Kuntaorganisaation haasteet ja 
mahdollisuudet vihreän siirtymän toteuttamisessa - matkalla kohti strategia 3.0:aa 
Tekijät: Laitala Pasi, Kaukonen Katariina, Loisa-Turunen Miia, Sjöholm Katja, Timo 
Pasi 
 
Materiaali 

Ohjausryhmän keskustelussa pohdittiin miten työn tuloksia ja aiheeseen liittyvää 
hiilineutraaliustavoitetta tullaan kaupunkiorganisaation toiminnassa hyödyntämään ja 
edistämään. Pidettiin tärkeänä, että pystytään jalkauttamaan ruohonjuuritasolle niin, 
että jotta jokainen ymmärtää mitä tarkoittaa omassa työssään. Todettiin, että 
jalkauttamiseen on käytössä erilaisia työkaluja. Lisäksi todettiin, että hiilineutraaliustyö 
tuo yhteen kaupungin tulosyksiköitä ja on entisestään tiivistänyt yhteistyötä. Kiitosta sai 

https://espoo365.sharepoint.com/:w:/r/sites/kestava-espoo/Shared%20Documents/General/Kokoukset/Kokous%2025.9.2023/KEO%20p%C3%B6yt%C3%A4kirja%2025.9.2023.docx?d=wf13278aaeb614b9f8d36ce47e6f6d7b3&csf=1&web=1&e=K9CVCC
https://espoo365.sharepoint.com/:p:/r/sites/kestava-espoo/Shared%20Documents/General/Kokoukset/Kokous%209.11.2023/KE%209.11.2023%20EMBA%20-%20Espoo%20ja%20EUn%20vihre%C3%A4%20siirtym%C3%A4.pptx?d=w0139629880124f55a63be1161c9335f4&csf=1&web=1&e=P3v3kM
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ilmastoasioiden näkyminen talousarvion teksteissä. Korostettiin edelleen, että 
kädenjälkityön lisäksi tärkeää pitää huolta siitä, että oma tontti hoidetaan hyvin. 
 

4 Viranhaltijoiden esittelypuheenvuorot: Kestävyys hankinnoissa 
– hankintakeskuksen tulokulma (Pihla Hynynen) 

Ohjelman hyötytavoitteessa ”Espoo-yhteisö ja espoolaiset toimivat kestävästi” 
kuvataan seuraavasti: ”Kaupungin toimintatapoja kehitetään tukemaan aktiivisesti 
kestävän kehityksen tavoitteiden saavuttamista ja kumppanuuksia. Kaupungin 
toiminnoissa ja palveluissa, kuten opetuksessa ja kasvatuksessa, talouden ja 
toiminnan suunnittelussa, kaupungin kehittämisessä, investoinneissa, 
työllisyystoimissa, hankinnoissa ja viestinnässä edistetään kaikkien kestävän 
kehityksen ulottuvuuksien ja ilmastotavoitteiden toteutumista.” Viranhaltijaesittelyissä 
keskitytään siihen, mitkä asiat ovat tärkeitä toimialoilla ja konsernissa kestävän 
kehityksen ja ilmastotyön kannalta sekä mitä haasteita ja kehitettävää niihin liittyen on. 

Materiaali 

Lisäksi Tiia Tuuri ja Laura Kontiala kertoivat, mitä ohjelman hankkeiden kautta on tehty 
hankintojen kestävyyden edistämiseksi. 

Materiaali 

Ohjausryhmän keskusteluissa toivottiin, että kestävyyskriteerejä otettaisiin entistä 
laajemmin mukana kaupungin hankintoihin, esimerkiksi erilaisten sertifikaattien 
käyttämisellä. Hankintakeskuksessa kestävään kehitykseen suhtaudutaan vakavasti ja 
tavoitteena on, että jokaisessa hankinnassa kestävä kehitys olisi huomioitu. Kestävän 
kehityksen osaamista tarvitaan myös kaupungin toimialoille. Ohjausryhmästä nousi 
toive, että hankintoja koskevasta innovatiivisesta toiminnasta koostettaisiin esitys tai 
opas, jota voisi käyttää kansallisella ja EU-tasolla Espoon työtä esitellessä. 

 
5 Kokonaisvaltaisen kestävän kehityksen integroiminen 

kaupungin toimintaan - Urbact-hanke (Suvi Jäntti) 

Espoo valittiin toukokuussa ensimmäisenä suomalaiskaupunkina EU-rahoitteisen 
URBACT yhteistyöohjelman vetäjäksi. Syksyllä käynnistyneessä uudessa Cities for 
Sustainability Governance-verkostossa kehitetään eurooppalaisten kaupunkien 
strategista johtamista YK:n kestävän kehityksen tavoitteiden pohjalta. 

Materiaali 

Ohjausryhmän keskustelussa pohdittiin, miten kestävän kehityksen tavoitteita tullaan 
hankkeen avustuksella juurruttamaan kaupungin toimintaan. Tähän yhtenä työkaluna 
on kaupungin sisäinen ekotukitoiminta ja lisäksi hankkeen aikana tullaan 
määrittelemään toimia kestävän kehityksen jalkauttamiseen systemaattisella tavalla 

https://espoo365.sharepoint.com/:p:/r/sites/kestava-espoo/Shared%20Documents/General/Kokoukset/Kokous%209.11.2023/2023%2011%2009%20Kest%C3%A4vyys%20hankinnoissa%20-%20hankintakeskuksen%20tulokulma_Kest%C3%A4v%C3%A4%20Espoo%20-ohjelman%20ohjausryhm%C3%A4.pptx?d=w22746270771740bdbce0fa81d6afbad2&csf=1&web=1&e=sY5QxK
https://espoo365.sharepoint.com/:p:/r/sites/kestava-espoo/Shared%20Documents/General/Kokoukset/Kokous%209.11.2023/Hankintojen%20kehitt%C3%A4minen%20ohjelman%20projekteissa.pptx?d=we31e2d08eeed4e12bf02fdbe725862c2&csf=1&web=1&e=spNHby
https://espoo365.sharepoint.com/:p:/r/sites/kestava-espoo/Shared%20Documents/General/Kokoukset/Kokous%209.11.2023/CSG%20esitys%20KEO%20ohry%209.11.2023.pptx?d=w5d5cefa813134929adf98323b57c9164&csf=1&web=1&e=Ycw7lJ
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sekä rakenteisiin että toimintakulttuuriin. Näistä tullaan kertomaan lisää hankkeen 
edetessä. 
 

6 Viestintä ja tapahtumat (tiedoksi) 

Ohjausryhmän jäsenenä kerro verkostoissasi ohjelman tavoitteiden edistämisestä, 
onnistumista ja kestävän kehityksen tapahtumista. Ohjausryhmän kokouksesta 
twiitataan kaupungin tililtä @EspooEsbo. Muista kestävän kehityksen uutiskirje ja 
hashtagit #KestäväEspoo / #HållbartEsbo / #SustainableEspoo. Lisätietoa ohjelman 
projekteista löytyy www.espoo.fi/fi/kestava-kehitys. 

Muutamia konkreettisia edistysaskeleista viime kokouksen jälkeen: 

• Pääkaupunkiseudun Kierrätyskeskus avasi Espoon Isoon Omenaan uuden 
kierrätysmyymälän lokakuussa. Myymälän nimi on Kieppi. Kestävän kehityksen 
osaamiskeskuksen asiantuntijat ovat olleet mukana edistämässä myymälän 
sijoittumista Espooseen. Myymälä on osa kauppakeskuksen laajempaa 
secondhand -aluetta, jossa on myös muiden secondhand -toimijoiden myymälöitä. 
https://www.kierratyskeskus.fi/myymalat_ja_palvelut/ison_omenan_kauppa 
 

• Strategia- ja kehittämisyksikön ja nuorisopalveluiden kehittämä Future Mentors 
programme tuli kaupunginjohtajan innovaatiokilpailussa jaetulle 1. sijalle ja on 
kansainvälisesti tunnetussa Quality Innovation Award -kilpailun finaalissa. 
Innovaatio on käänteinen dialoginen mentorointiohjelma, jossa eurooppalaiset 18–
25-vuotiaat nuoret mentoroivat pienissä ryhmissä kotikaupunkinsa johtajaa 
unelmistaan ja peloistaan liittyen kaupunkinsa kestävään tulevaisuuteen. Ohjelma 
on vaikuttanut nuorten mahdollisuuksiin vaikuttaa paikallistasolla ja luonut 
innostuneen eurooppalaisten nuorten vaikuttajaverkoston. Kaupunginjohtajan 
innovaatiokilpailun järjestäminen koordinointiin tänä vuonna Kestävän kehityksen 
osaamiskeskuksen Liikenteen kestävyys -vastuualueella. Kaupunginjohtajan 
innovaatiokilpailu ratkesi – ykkössijoille Future Mentors programme, Löylykontti-
konsepti ja Pelaamisen apuvälinelainaamo | Espoon kaupunki 

 
• Espoon EU-mission ilmastokaupunkisopimus (Climate City Contract) on läpäissyt 

tarkastuksen ensimmäisen vaiheen ja on edennyt Euroopan komission käsittelyyn. 
Käsittely kestää n. 4 kk, jonka jälkeen komissio julkaisee tiedot Mission label -
tunnuksen saavista kaupungeista. Ilmastokaupunkisopimuksessa on mukana 25 
kumppania ja toteutuksen tueksi haetaan rahoitusta mission 
pilottikaupunkiohjelmasta 6.11. päättyvässä haussa. 

 
• Omnia aloittaa Polkupyöränhuoltajan koulutuksen. Pyöräliikenteen määrän kasvu 

on Espoon kaupungin tavoite. Lisäksi erilaiset pyöräilyharrastukset lisäävät 
suosiotaan esimerkiksi Gravel-, BMX- ja maastopyöräilyn muodossa. 
Ammattitaitoisista polkupyöränhuoltajista on kova puute ja pyöränhuoltoon 
valmistavaa koulutusta on ollut Suomessa vain vähän saatavilla.  
Keväällä 2024 alkava Polkupyörähuoltajan koulutus antaa perustaidot polkupyörän 
huoltamiseen ja korjaamiseen ja se toteutetaan oppisopimuskoulutuksena. Haku 
on käynnissä ja loppuu 30.11.2023 Polkupyörähuoltajan koulutus | | Omnia 

Tulevat tapahtumat: 

http://www.espoo.fi/fi/kestava-kehitys
https://www.kierratyskeskus.fi/myymalat_ja_palvelut/ison_omenan_kauppa
https://www.espoo.fi/fi/uutiset/2023/10/kaupunginjohtajan-innovaatiokilpailu-ratkesi-ykkossijoille-future-mentors-programme-loylykontti
https://www.espoo.fi/fi/uutiset/2023/10/kaupunginjohtajan-innovaatiokilpailu-ratkesi-ykkossijoille-future-mentors-programme-loylykontti
https://www.espoo.fi/fi/uutiset/2023/10/kaupunginjohtajan-innovaatiokilpailu-ratkesi-ykkossijoille-future-mentors-programme-loylykontti
https://www.omnia.fi/koulutukset/polkupyorahuoltajan-koulutus#anchor-koulutuksen-kuvaus
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• Keskiviikkona 29.11.2023 Kera Talks! -päätapahtumassa esitellään ajankohtaisia 

kestävän kaupunkikehittämisen innovaatioita sekä kaupunkien, yritysten että 
tutkimuksen näkökulmasta. Ilmoittaudu mukaan! Kera Talks! | Espoon kaupunki 

Ajankohtaiset uutiset: 

1.11.2023 Syksy on täydellinen aika huoltaa pyöräsi! 

31.10.2023 Muovi koskettaa lähes kaikkia julkisia hankintoja: Webinaari 13.10.2023 
Muovihankinnat – Espoon Ostodatan analyysi 

12.10.2023 Koulujen ruokahävikki tapetilla - ylijäämäruoan hyödyntämiseksi kokeillaan 
uusia keinoja 

11.10.2023 Tutkijat selvittävät kaupunkilaisten arkiliikkumiseen liittyviä elämäntapoja - 
vastaa kyselyyn 

10.10.2023 Espoo liittyy luontokadon taklaamisen kärkijoukkoihin – kaupungeilla on 
ratkaiseva rooli 

4.10.2023 Espoo esimerkkinä Euroopassa - webinaari kestävämmästä 
kaupunkikehityksestä 

4.10.2023 Espoo ja 24 kumppania yhteisellä sitoumuksella kohti hiilineutraaliutta 

  
7 Muut asiat 

a) Kestävä Espoon iltakoulu / tilannekatsaus (valtuustoryhmät) 

Puheenjohtaja esitti, että kaikki ryhmät kertovat joulukuun ohjausryhmässä miten 
Kestävä Espoo-ohjelmaa on esitelty kussakin ryhmässä.  

b) Tulevat rahoitus- ja ohjelmahaut sekä saadut rahoitukset (liite)   

Sovittiin, että jokainen tutustuu itsenäisesti. 

c) Hiilineutraaliustiekartan käsittely, Pasi Laitala: 

Pasi Laitala kertoi tiekartan käsittelyn tilanteesta. Kaupunginhallituksen käsittelyssä 
käytiin monipuolista keskustelua muun muassa tiekarttaan liittyvästä 
päätöksentekoprosessista. Käsittely Kh:ssa jäi pöydälle vielä tässä vaiheessa. 

 

8 Tulevat kokoukset 

To 14.12. klo 16.00-19.00, Backbyn kartano (jouluillallinen) 

Ti 23.1. klo 16.00-18.30, Valtuustalo, Kokoomus 

https://www.espoo.fi/fi/kera-talks#ohjelma-24541
https://www.espoo.fi/fi/uutiset/2023/11/syksy-on-taydellinen-aika-huoltaa-pyorasi
https://www.espoo.fi/fi/artikkelit/muovi-koskettaa-lahes-kaikkia-julkisia-hankintoja-webinaari-13102023-muovihankinnat-espoon-ostodatan
https://www.espoo.fi/fi/artikkelit/muovi-koskettaa-lahes-kaikkia-julkisia-hankintoja-webinaari-13102023-muovihankinnat-espoon-ostodatan
https://www.espoo.fi/fi/uutiset/2023/10/koulujen-ruokahavikki-tapetilla-ylijaamaruoan-hyodyntamiseksi-kokeillaan-uusia-keinoja
https://www.espoo.fi/fi/uutiset/2023/10/koulujen-ruokahavikki-tapetilla-ylijaamaruoan-hyodyntamiseksi-kokeillaan-uusia-keinoja
https://www.espoo.fi/fi/uutiset/2023/10/tutkijat-selvittavat-kaupunkilaisten-arkiliikkumiseen-liittyvia-elamantapoja-vastaa-kyselyyn
https://www.espoo.fi/fi/uutiset/2023/10/tutkijat-selvittavat-kaupunkilaisten-arkiliikkumiseen-liittyvia-elamantapoja-vastaa-kyselyyn
https://www.espoo.fi/fi/uutiset/2023/10/espoo-liittyy-luontokadon-taklaamisen-karkijoukkoihin-kaupungeilla-on-ratkaiseva-rooli
https://www.espoo.fi/fi/uutiset/2023/10/espoo-liittyy-luontokadon-taklaamisen-karkijoukkoihin-kaupungeilla-on-ratkaiseva-rooli
https://www.espoo.fi/fi/uutiset/2023/10/espoo-esimerkkina-euroopassa-webinaari-kestavammasta-kaupunkikehityksesta
https://www.espoo.fi/fi/uutiset/2023/10/espoo-esimerkkina-euroopassa-webinaari-kestavammasta-kaupunkikehityksesta
https://www.espoo.fi/fi/uutiset/2023/10/espoo-ja-24-kumppania-yhteisella-sitoumuksella-kohti-hiilineutraaliutta
https://espoo365.sharepoint.com/:w:/r/sites/kestava-espoo/Shared%20Documents/General/Kokoukset/Kokous%209.11.2023/Tulevat%20rahoitus-%20ja%20ohjelmahaut%20sek%C3%A4%20saadut%20rahoitukset%209.11.2023.docx?d=w418ea56f140244438a1285b634db2a0d&csf=1&web=1&e=xCHGyx
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Todettiin, että tulevia tutustumiskäyntejä olisi hyvä ideoida jo. Caruna ja HSL on 
suunnitteilla ensi vuodelle. 

9 Kokouksen päättäminen 

Puheenjohtaja päätti kokouksen klo 18.35. 
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